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 ت عهٗ حشكٛم نجُت انحكى ٔانًُالشت.انكهٛيجهس حاسٚخ يٕافمت 

 فحص
 -و. ٔحكَٕج انهجُت يٍ:2021/     /       

 يُالشت

 

 جايعت عٛـٍ شـًس -كهٛت انبُاث بأسخار عهى انُفس انخعهًٛٙ  أ. د/ سُاء يحًذ سهًٍاٌ

جايعددت عٛددـٍ  -كهٛددت انبُدداث  ٙعهًٛددانخيددذسع عهددى انددُفس  يُتصش شادٌت عبذانعزٌز يهتذيد / 
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 يستخهص انذساست

 عًشو عهً يحًذ ٌىَسانباحث/ 

فاعهٍت بشَايج تذسٌبً قائى عهً استتشاتٍيٍاث يتا وساء انًعشفتت نتحستٍٍ عتاداث انعيتم نتذي ت يٍتز انعُىاٌ/ 

 ائٍت روي صعىباث انتعهى.انًشحهت الابتذ

 دكتىساِ انفهسفت فً انتشبٍت تخصص "عهى َفس تعهًًٍ"انذسجت انعهًٍت/ 

فاعهٛددت بشَدداير حددذسٚبٙ لدداسى عهددٙ اسددخشاحٛجٛاث يددا ٔسا  حٓددذا انذساسددت انددٗ انكشدد  عددٍ يددذٖ 

يددٍ  ت. حكَٕددج انعُٛددانًعشفددت نخحسددٍٛ عدداداث انعمددم نددذ٘ حليٛددز انًشةهددت اعبخذاسٛددت رٔ٘ صددعٕباث انددخعهى

( 40يٍ )انذساست انخجشٚبٛت ٔحكَٕج يجًٕعت ٔ ( حهًٛز ٔحهًٛزة30) لٕيٓا يجًٕعت انذساست اعسخطلعٛت

 يجًدٕعخٍٛ اندٗ انذساست عُّٛ حى حمسٛى ، انخعهى صعٕباث رٔ٘ اعبخذاسٛت انًشةهت يٍ حليٛز ٔحهًٛزة حهًٛز

أدٔاث انذساسدت حخضدًٍ ٔحهًٛزِ. ٔ احهًٛز (20ضابطت ) ٔيجًٕعت. ٔحهًٛزِ حهًٛزا (20حجشٚبٛت ) يجًٕعت

اخخبدداس انمددذسة انعمهٛددت انعايددت  ،(و1191اخخبدداس انًسددح انُٕٛسٔنددٕجٙ انسددشٚ/ )اعددذاد/ عبددذانْٕا  كايددم، 

اسدخًاسة  انًسدخٕ٘ اعجخًداعٙ انزمدافٙ ن سدشة  ،(و2002 ،( )اعذاد / فاسٔق عبذ انفخدا  يٕسد11-13ٗ)

ٚش انخشخٛصددٙ نصددعٕباث حعهددى انمددشا ة ) اعددذاد / فخحددٙ يمٛدداع انخمددذ، (و2002)اعددذاد/ عهٛددت انًُٛددب ، 

رٔ٘ صددعٕباث حعهددى حليٛددز انًشةهددت اعبخذاسٛددت يمٛدداع عدداداث انعمددم نددذ٘  ،(و2002يصددطفٙ اناٚدداث ، 

بشَاير حذسٚبٙ لاسى عهٗ اسخشاحجٛاث يأسا  انًعشفت نخحسٍٛ عاداث انعمم نذ٘  انمشا ة )اعذاد/ انباةذ(.

ٔلدذ أسدفشث َخداسر انذساسدت عدٍ  ت رٔ٘ صدعٕباث حعهدى انمدشا ة )اعدذاد/ انباةدذ(.حليٛز انًشةهت اعبخذاسٛد

 يدٍ انكفدا  -ٔحعاط   بخفٓى الإصغا  -انخحكى فٙ انخٕٓس  -)انًزابشة  عاداث انعمم فٙ كبٛش ححسٍٔجٕد 

حليٛدز انًشةهدت اعبخذاسٛدت رٔ٘ صدعٕباث نذٖ  جذٚذة( أٔضاع عهٗ انًاضٛت انًعاسا حطبٛك -انذلت  أجم

انمشا ة َخٛجت نهبشَداير انخدذسٚبٙ، كًدا أسدفشث انذساسدت عدٍ اسحبداط ْدزا انخحسدٍ فدٙ عداداث انعمدم  انخعهى

 .باَخفاض دسجت صعٕباث انخعهى نذٚٓى

 .انتعهى صعىباث -عاداث انعيم  -يا وساء انًعشفت انكهًاث انًفتاحٍت: 
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Abstract 

Title of the study: The effectiveness of A Training Program Baised on Meta-

Conition Strategies to Improve Habits of Mind for Primary School Pupils With 

learning disabilities.  

The study aims to reveal the effectiveness of a training program based on 

metacognitive strategies to improve the habits of mind among primary school 

students with learning difficulties. The he sample consisted of an exploratory study 

group consisting of (30) male and female students and an experimental study group 

and consisted of (40) male and female primary school students with learning 

difficulties, the study sample was divided into two groups, an experimental group 

(20) male and female students, and a control group (20) students male and female 

students. The study tools: Include the rapid Neurological Survey test (Prepared / 

Abdel-Wahab Kamel, 1989 AD). General mental ability test (11-13) (preparation / 

Farouk Abdel Fattah Moussa, 2002 AD). A questionnaire of the socio-cultural level 

of the family (Prepared / Al-Munib, 2002 AD). The Diagnostic Assessment Scale 

for Learning Difficulties to Read (Prepared / Fathi Mostafa Al-Zayat, 2007 AD). 

Scale of habits of mind for elementary school students with reading difficulties 

(preparation / researcher). A training program based on metacognitive strategies to 

improve the habits of mind for elementary school students with reading difficulties 

(preparation / researcher). The results of the study resulted in There is an 

improvement in the habits of the mind (perseverance - controlling recklessness - 

listening with understanding and compassion - striving for accuracy - applying past 

knowledge to new situations) after a decrease in the degree of learning difficulties 

and reading among the members of the experimental group in the telemetry. 

key words : Metacognition - Habits of Mind - learning difficulties. 

 

 

 

 

 




